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y presentarán cosas con rigor . En el momento en que usted 
presenta una propuesta, que es aceptada por el Partido 
Popular hasta cuando le tiran atrás una enmienda, yo creo 
que usted deberá pensar ¡qué narices está presentando!

Gracias, señor Estañ . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Subiela .

Senyories, finalitzat el debat, anem a passar a la votació. Els 
recorde que anem a votar la proposició no de llei que planteja 
el Grup Parlamentari Podemos-Podem, registre d’entrada 
91 .632, amb la incorporació de l’esmena, registre d’entrada 
94 .601, dels grups parlamentaris Compromís i Socialista . 
Senyories, senyories, comença la votació. Senyories, la 
proposta ha estat acceptada amb 78 vots afirmatius, 8 en 
contra, i 0 abstencions . (Aplaudiments)

Senyories, el ple es reprendrà a les 16:30, a les quatre i mitja .

Se suspén la sessió . (El president colpeja amb la maceta)

(Se suspén la sessió a les 14 hores i 23 minuts) 
(Es reprén la sessió a les 16 hores i 32 minuts) 
(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora Carmen 
Martínez Ramírez)

Preguntes

La senyora vicepresidenta primera:

Reprenem la sessió amb el punt número 5, que, com vostés 
saben, són les preguntes al Consell .

I començarem amb la pregunta número 1.335, que formu-
larà la diputada Noelia Hernández, del Grup Parlamentari 
Socialista, al conseller d’Hisenda i Model Econòmic . Un 
momentet . . .

Senyora Hernández, quan vullga .

La senyora Hernández Sánchez:

Muchas gracias, señora presidenta .

En el año 2015, cuando el Consell del botànic llegó a La 
Generalitat, los fondos europeos de la comunitat estaban 
suspendidos y nuestra reputación en Bruselas no era la mejor .

La aplicación de los fondos se había paralizado, entre otras 
cosas, por no justificar en el plazo estipulado el desarrollo de 
las acciones para las que se concedieron .

Además, durante estos dos años y medio han llegado las 
multas que tenemos que pagar todos los valencianos, 
como los 19 millones de euros por manipular el déficit, las 
sanciones por las ayudas concedidas a la Ciudad de la Luz 
en Alicante o los ocho millones por no destinar los fondos 
asignados para la construcción de colegios y la formación 
docente .

Había una absoluta falta de gestión de la financiación euro-
pea y una falta de compromiso con las obligaciones adqui-
ridas y los plazos estipulados . No solo eso, sino que el 
porcentaje de ejecución de los fondos Feder en el programa 
2014-2020 era nulo, así como el Fondo Social Europeo y 
el fondo de garantía juvenil . Dejamos de percibir la nada 
pequeña cifra de 200 millones de euros por este motivo .

Todo esto en un contexto de infrafinanciación, donde la 
Comunidad Valenciana es la peor financiada por el gobierno 
español, y la prometida reforma del sistema de financiación 
de Rajoy no llega, mientras el ministro Montoro sigue con su 
juego de trileros . Por lo tanto, no estábamos para ir tirando 
dinero . . ., dinero al que podíamos acceder .

Su conselleria introdujo como prioridad retomar la cuestión 
de la financiación y poner orden a este desastre de gestión de 
los fondos europeos .

Vimos que en el seminario de Sagunt cada conselleria asumió 
el compromiso de tener infraestructura para gestionar y 
tramitar fondos europeos bajo la supervisión de la conselleria 
de hacienda, dando la importancia que tiene a esta fuente de 
financiación y confiando en la formación de los técnicos para 
ser lo más competitivos en este ámbito .

Debemos recordar que es fundamental que una entidad como 
La Generalitat cuente con técnicos que tengan la formación 
suficiente para poder aprovechar la financiación europea.

Sin embargo, vemos que, a diciembre de 2017, el grado de 
ejecución de los fondos europeos ha retomado la senda posi-
tiva: un 20% los fondos Feder, un 20% de ejecución; un 15% 
el Fondo Social Europeo, y un 30% la Garantía Juvenil .

Recordemos que, como he dicho antes, en julio de 2015 la 
ejecución era cero . Estos fondos van destinados a cuestiones 
clave como el empleo, el emprendimiento, la industria o las 
infraestructuras .

Ahora sabemos, además, que hemos sido seleccionados 
por la Unión Europea como banco de pruebas para ensayar 
nuevas fórmulas de financiación de proyectos con impacto 
social y el emprendedurismo .

Coincidiremos todos en que este cambio ha sido radical 
respecto a la relación que se tenía con Bruselas hace unos 
años, donde éramos el objeto de desconfianza, con auditorías 
continuas, con malos cumplimientos y con sanciones económi-
cas, como he dicho antes, que vamos a tener que pagar todos .

Por eso, señor conseller, quería saber qué supone que la 
Unión Europea haya confiado en La Generalitat y en la 
Comunidad Valenciana para este banco de pruebas de 
financiación.

Muchas gracias . (Aplaudiments)
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La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora Hernández .

Conseller, quan vullga .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Senyoria, no pot vosté ni imaginar-se . . ., no pot imaginar-se el 
canvi espectacular que ha significat, inclús en la química entre 
els nostres tècnics i els tècnics de la Comissió Europea pel que 
fa a entendre’s en coses de tots els nivells, dels més alts als més 
baixos . Un canvi de clima brutal . Òbviament, perquè, com ha dit 
vosté molt bé, ha retornat la confiança en esta administració.

La Comunitat Valenciana estava vista com un petit mons-
tre des del punt de vista de l’administració, de tot eixe tipus 
de coses . I, ara, evidentment es veu com una administració 
col·laborativa i col·laboradora .

I és interesant, és interessant que haja sigut triada la Comunitat 
Valenciana, junt amb Andalusia, Llombardia i Piemont, com a 
banc de proves per a estudiar l’impacte social de mesures de 
suport per a millorar l’activitat econòmica i social .

És simptomàtic, perquè és que n’hi han moltes regions en 
Europa, ¿eh?, i n’han seleccionat quatre, i una d’eixes quatre 
som nosaltres . Imagine’s si això és un bon exemple del canvi 
d’atmosfera que hi ha .

Com sap vosté molt bé, els dos fons creats es nodriran 
parcialment dels fons Feder i del Fons Social Europeu assig-
nats als programes operatius respectius de la Comunitat 
Valenciana 2014-2020, i serviran per a injectar liquiditat 
a les pimes, afavorir l’emprenedoria i ajudar les persones 
aturades a retornar al mercat laboral .

En este sentit, els fons de fons, els dos fons de fons pretenen 
obrir alternatives per a millorar les condicions de finançament 
de les empreses i de les entitats d’economia social, on s’inclouen 
cooperatives, empreses de treball associat, societats laborals, 
organitzacions no lucratives . . ., totes entitats amb el denomi-
nador comú de la dificultat d’accedir als canals tradicionals de 
finançament, com vosté pot imaginar, perquè el sector privat en 
això és molt . . ., és molt mirat en els seus propis interessos .

El projecte es va iniciar el setembre passat i té una duració 
prevista de dotze mesos, al llarg del qual s’analitzen exhaus-
tivament les alternatives de mercat que existixen i pel que fa 
als instruments financers innovadors.

Es fa, en eixe temps, un estudi en profunditat del mercat 
d’instruments financers que existixen per al sector social, 
no sols en les regions del projecte, sinó també en tot l’àmbit 
comunitari .

També es desenvolupen les capacitats amb programes de 
formació per a les entitats participants, per tal que puguen 
aprofundir en el disseny d’instruments innovadors en els 
respectius programes regionals .

I es sensibilitza –i açò és molt important– els agents locals, 
grups d’interés i la societat en conjunt sobre els beneficis que 

aporta l’economia social per a recolzar les oportunitats labo-
rals dels col·lectius que troben més dificultats per a poder 
desenvolupar-se en l’economia convencional .

Pel que fa a atribuir un significat a la decisió que ha pres una 
altra administració sempre és complicat i subjectiu . És obvi, 
és obvi, ja li ho he dit a vosté que implica que la nostra inicia-
tiva ha estat valorada innovadora pel que fa a l’ús dels fons 
europeus i que la Comissió Europea considera d’interés estu-
diar-ne l’efectivitat .

Més enllà d’això, ¿quines altres lectures podem fer-ne? 
Pensar que suposa un recolzament de la gestió que l’actual 
Consell fa dels fons europeus . Ara s’analitza l’impacte de les 
mesures per les quals es canalitzen els diners; abans s’es-
corcollava on anaven a parar els diners i, com que no se’ls 
trobava o es trobava que havien anat a llocs inapropiats, 
es bloquejaven els pagaments, s’obligava a (inintel·ligible)  . . . 
despeses i, fins i tot, s’imposaven sancions.

I una segona lectura que podem fer és que, afortunadament, 
el govern valencià i la Comissió Europea estem en sintonia, ja 
li ho he dit, d’allò que ha de ser la gestió dels fons europeus .

El govern del botànic va posar les persones com a prioritat en 
les seues polítiques, i la decisió de la Comissió Europea d’es-
tudiar la nostra iniciativa, amb altres poques regions, també 
incidix en la preocupació de l’impacte de les polítiques sobre 
les persones . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Conseller . . .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

 . . .amb la qual cosa sembla que, a poc a poc, es recupera l’es-
perit de Jean Monnet, que deia que l’objectiu de la Unió 
Europea no era col·ligar estats sinó unir persones .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller .

Anem a passar a la pregunta número 1 .315, que formula 
la diputada Maria Josep Ortega, del Grup Parlamentari 
Compromís, a la vicepresidenta i consellera d’Igualtat i 
Polítiques Inclusives .

Quan vullga, senyora Ortega .

La senyora Ortega Requena:

Gràcies, presidenta .


